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از زمــان پیــروزی ابراهیم رئیســی در انتخابات 
ریاســت جمهوری ۱۴۰۰، حدود ســه ماه ســپری 
شــده، اما هنوز برنامه کنش تاکتیکی و راهبردی 
ایران برای مذاکرات دیپلماســی وین ارائه نشده 
اســت. همچنین، هنوز تیم مذاکره کننده، دستور 
کار دیپلماتیک و نهاد سیاســی که باید این دوره 
از مذاکرات وین را پیگیری کند، مشــخص نشده 
اســت. بنابراین طبیعی به نظر می رســد که افکار 
عمومی جامعه، نســبت بــه رویکردهای دولت و 
اولویت های آن برای آینده دیپلماســی هسته ای، 

ماهیت خنثی و نسبتا انفعالی پیدا کرده است.
هرگونه انفعال در افکار عمومی، زمینه چالش های 
نهفته در مورد سیاســت و ساخت دولت را فراهم 
می کنــد. ابهام درباره روند، ادبیــات، برنامه و تیم 
مذاکراتی دیپلماسی هسته ای، چالش های سیاسی 
و »ابهام امنیتــی« فزاینده ای را به وجود می آورد. 
هرگونــه ابهام اجتماعــی و امنیتــی، به گونه ای 
اجتناب ناپذیــر چالش هــای فضــای اقتصادی و 
اجتماعــی ایران را در آینده افزایــش خواهد داد. 
دســتور کار تاکتیکــی برای مشــارکت در تداوم 
دیپلماسی وین، یکی از ضرورت های اجتناب ناپذیر 

جمهوری اسلامی خواهد بود.

مصباحی مقدم: رئیسی به خاطر مردم جان خود را به  ��
خطر می اندازد

انتقاد نماینده مجلس از خرید رمدسیور از بازار آزاد ��

مشاور لاریجانی: تندروها زیر پای دولت مین نیندازند ��

واکنش تند بیژن زنگنه به اظهارات اخیر نماینده مجلس ��

لزومکمکمالی
وپرداختیارانهبهمشاغل

دردورانکرونا

میز خبر

نگاه

ادامه صفحه4

ادامه صفحه3

ادامه صفحه 2

قصهتکراریطعمبدمزهآبشهربجنوردوگلایهشهروندان

 صفحه2

09364726696

شماره تماس: 

مديريت:   شاهمرادی

آدرس: 
 انتهای خيابان وداد

        09155850140 
       0 9 3 7 5 1 0 0 1 4 0 
         0 9 0 1 1 8 9 2 4 0 0 
058-32245130



dروزنامه صبح استان خراسان شمالی
Etefaghyeh@gmail .com  : پست الکترونیک 

WWW.ETEFAGHYEH.IR

استـان۲۲
P R O V I N C E

یکشنبه 1400/06/14 سال یازدهم - دور جدید - شماره 2366 - مسلسل 2356

سرمقاله

استراتژی  بازدارندگی موثر
ادامه از صفحه اول

۱. رویکرد دولت و تیم سیاســت خارجی رئیســی نســبت به دیپلماسی 
هسته ای وین

دیپلماسی هسته ای وین، از آغاز ریاســت جمهوری جو بایدن تاکنون، ۶ 
دور خود را ســپری کرده اســت. در این دوره از مذاکرات، تیم دیپلماسی 
هسته ای ایران و کشورهای ۱+۵ تلاش همه جانبه خود برای حل وفصل 
مشــکلات باقی مانده از دوران ترامپ را انجام دادند. واقعیت این است که 
محور اصلی سیاست خارجی و راهبردی آمریکا را معادله قدرت، تشکیل 
می دهد. بنابراین تیم دیپلماسی هسته ای ایران، نمی تواند انتظار داشته باشد 
که مذاکرات ســپتامبر ۲۰۲۱، ادامه مذاکرات ۲۰۱۵ یا چالش های ۲۰۱۸ 

ایران و آمریکا باشد.
تاکنون شاهد ارائه برنامه های عمومی حوزه سیاست خارجی دولت،  رویکرد 
رئیســی در مصاحبه های مطبوعاتی و همچنین انگاره هایی هستیم که از 
سوی وزیر امور خارجه بیان شده است. بخش قابل توجهی از این رویکردها، 
عمدتا ماهیت ســازنده و همکاری جویانه داشته است. مقام معظم رهبری 
نیز در دیدار هیات دولت با ایشــان، نســبت به اولویت ها و ضرورت های 
ایران در دیپلماســی هسته ای و چگونگی تامین حقوق عمومی جامعه در 
آینده مذاکرات، تاکید کردند.  برخی از مقام های آمریکایی، به ویژه رابرت 
مالی، از ادبیات ابهام درباره آینده دیپلماسی هسته ای بهره گرفته اند. رابرت 
مالی احســاس می کند که ایران از ســازوکارهای کنش تاخیری در روند 
دیپلماسی هسته ای بهره گرفته است، در حالی که هرگونه مذاکرات موثر، 
برگ برنده دولت جدید محسوب می شود و می تواند بخشی از چالش های 
اقتصادی ایران را حل کند. واقعیت این است که تداوم مذاکرات وین از این 
جهت اهمیت دارد که فرصت جدیدی برای وزارت امور خارجه، دیپلماسی 
هسته ای و دولت رئیسی ایجاد می کند. ادبیات، مفاهیم و رویکرد ایران در 
فرآیند دیپلماسی هسته ای و آینده مذاکرات وین، می تواند محورهای اصلی 

سیاست خارجی ایران در آینده را شکل دهد.
شــاید بتوان مذاکرات وین را گام نخستین و محوری رویکرد ایران برای 
خروج از محدودیت های اقتصادی ناشی از تحریم دانست. تیم اقتصادی 
دولت به این موضوع توجه داشــته کــه برنامه های خود را بدون توجه به 
تحریم اقتصادی ادامه خواهد داد، اما طبعا کشوری همانند ایران که مزیت 
نسبی و درآمدهای اقتصادی خود را از صادرات نفت و مواد پتروشیمی به 
دست می آورد، تلاش خواهد کرد در آینده نزدیک، به تحریم ها پایان داده 

و به سطح جدیدی از مذاکرات نائل شود.
واقعیت آن اســت که دیپلماسی هســته ای ایران، در سال ۱۴۰۰ ماهیت 
ساختاری دارد و آغاز مذاکرات جدید، تغییر چندانی در ادبیات و جهت گیری 
»سیاســت عملی« ایران در حوزه دیپلماســی هسته ای به جا نمی گذارد؛ 
اگرچه نشــانه هایی وجود دارد که »ادبیات و دیپلماسی اعلامی« ایران در 
دوران جدید، ماهیت رادیکال تری داشته باشد. میز مذاکره را می توان یکی 
دیگر از عرصه های موازنه قدرت دانســت. همان گونه  که واقعیت میدان، 
محور اصلی موازنه قدرت اســت، میز مذاکره محل متعادل سازی رویکرد 
گروه های رقیب برای تحقق اهداف راهبردی خواهد بود.  دیپلماسی وین و 
آینده مذاکرات تیم سیاست خارجی و امنیت ملی ایران را می توان نخستین 
کارزار دولت رئیســی برای تحقق اهداف و برنامه های وعده داده شــده 
جهت عملی سازی واقعیت های اعلام شده در مورد »دولت قوی« دانست. 
ارزیابی جامعه درباره دولت قوی براساس نتایج کنش دیپلماتیک و معادله 
بازار، قابل سنجش است. کشــش اقتصاد جامعه و لایه های پایین برای 
تامین نیازهای اولیه خود، روزبه روز کاهش پیدا کرده و این امر شکنندگی 
اجتماعی را افزایش خواهد داد. موفقیت دیپلماتیک را می توان گام نخستین 

اقتدار دولت رئیسی در راستای تحقق وعده »دولت قوی« دانست.
۲. فرآیند درهم تنیده دیپلماسی وین و توسعه قابلیت هسته ای ایران

در فرآینــد برنامــه جامع اقدام مشــترک، ایران بخــش قابل توجهی از 
قابلیت های هســته ای خود را از دســت داد. ایالات متحده درصدد بود، از 
طریق سازوکارهای مرحله ای، قدرت ایران را کاهش داده و زمینه اعمال 
محدودیت های بیشتر علیه جمهوری اسلامی را فراهم آورد. تحریم های 
اقتصادی و راهبردی ایالات متحده علیه ایران، ماهیت موســع داشته و به 
همین دلیل می تواند زمینه جایگزینی تحریم هــای جدید را فراهم آورد. 
در ســال ۲۰۱۶ که مصادف با آخرین سال ریاست جمهوری باراک اوباما 
بود، کنگره آمریکا »قانون آیســا« را تصویب و محدودیت های هسته ای 
علیــه ایران را به مدت ۱۰ ســال دیگر تمدید کرد.  روند محدودســازی 
قدرت ایران از ســوی نهادهای سیاســی و راهبردی آمریــکا در دوران 
ریاست جمهوری ترامپ افزایش یافت. در سال ۲۰۱۷ و در نخستین سال 
ریاست جمهوری دونالد ترامپ، کنگره ایالات متحده به موازات قانون آیسا، 
تلاش همه جانبه ای برای تصویب »قانون کاتسا« به انجام رساند. قانون 
کاتسا محور اصلی فعالیت های محدودکننده خود علیه ایران را در مقابله 
با نهادهای نظامی، به ویژه ســپاه پاسداران ســازماندهی کرد. ترور سردار 

سلیمانی در دسامبر ۲۰۱۹ را می توان نقطه تکمیلی قانون کاتسا دانست.
۳. گزینه های ایران در فرآیند دیپلماسی هسته ای وین

ایران برای مقابله با سیاســت های محدودکننده و فشــارهای راهبردی 
آمریــکا از ســازوکارهای کنش متقابــل بهره گرفــت. افزایش قابلیت 
غنی سازی هسته ای را می توان، در زمره الگوهای رفتاری ایران برای اعاده 
دستاوردهای برجام دانســت. در این فرآیند، ایران درصدد برآمد با نصب 
سانتریفیوژهای IR۸، موقعیت خود را در مذاکرات وین ارتقا  دهد. هرگونه 
ارتقای قابلیــت ایران می تواند زمینه لازم را برای چانه زنی دیپلماتیک به 
وجود آورد. آمریکا از قابلیت تکنیکی بالایی برخوردار اســت، اما در حوزه 
منطقه ای و چالش های محیطی عمدتا دچار اشتباهات تاکتیکی شده است.

انتشار نامه ۹۰ ژنرال آمریکایی درباره چالش های تصمیم گیری راهبردی 
ایالات متحده در افغانســتان، بیانگر آن اســت که آمریــکا در مدیریت 
بحران های منطقه ای با چالش هایی روبه رو اســت. واقعیت این است که 
ارتقای قابلیت هســته ای ایران در جهت سازوکارهای کنش تعادلی بوده 
و از ایــن طریق، ایران تــلاش خواهد کرد قابلیت و قــدرت خود برای 
»چانه زنی دیپلماتیک« در روند »دیپلماســی هسته ای وین«  را ارتقا دهد. 
ایران از ســازوکارهای »سیاست تعادلی« برای تحقق اهداف نسبی خود 
در مذاکرات وین بهره گرفته اســت. نتایج موجود و بازرســی های آژانس 
بین المللی انرژی اتمی این واقعیت را منعکس می سازد که ایران از قابلیت 
لازم برای غنی ســازی ۶۳ درصدی هگزافلوراید اورانیوم در سایت فوردو 

برخوردار است.
تجربه برجام یکی از محورهای اصلی سیاستگذاری راهبردی ایران در حوزه 
دیپلماسی هسته ای خواهد بود. در دوران جدید، ایران حتما از سازوکارهایی 
بهره می گیرد تا نتایج تعلیق شــده دوران برجــام را اعاده کند؛ در غیر این 
صورت، طبیعی اســت که چالش های بیشــتری فراروی ایران آینده قرار 
خواهد گرفت. محور اصلی سیاســت ایران در روند دیپلماسی هسته ای و 
بازگشت به برجام، براساس تعهدات متقابل کشورها خواهد بود. آمریکا نیز 
تلاش دارد از سازوکارهای مربوط به موازنه قدرت بهره مند شود. بسیاری از 
اختلاف های ایران و آمریکا در روند ۶ دور از مذاکرات دیپلماسی هسته ای 

وین مربوط به شکل جدیدی از موازنه قدرت بوده است.
۴. راه های احتمالی عبور از تحریم و تهدید

ایران و ایالات متحده ناچار خواهند بود، دیپلماســی هســته ای خود را 
ادامه دهند. ایران برنامه ریزی اقتصادی و راهبردی خود را بدون توجه 
به فشــارهای ناشــی از تحریم های اقتصادی انجام داده است. چنین 
رویکردی به مفهوم آن اســت که ایران تمایلی به اعطای امتیازهای 
فراقانونی به ایالات متحده ندارد. محور اصلی دیپلماســی هســته ای 
ایران دوران رئیســی را می توان، ادامه دیپلماســی هسته ای ۲۰۱۵ و 
برنامه جامع اقدام مشترک دانســت، در حالی که آمریکایی ها رویکرد 
کاملا متفاوتی دارند. الگوی رفتاری ایران تاکنون براســاس »تلاش 
دیپلماتیک«، »مســاعی جمیله«، »حســن نیت« و »تلاش سازنده« 
برای نیل به توافق بوده است. تحقق هر یک از چهار گزینه یادشده در 
شــرایطی امکان پذیر است که ایالات متحده نیز از سازوکارهای کنش 
متقابل اســتفاده کند. تجربه روابط ایران بــا ایالات متحده بیانگر این 
واقعیت اســت که آمریکا از »الگوی کنش تاکتیکی« در سازوکارهای 
مدیریت بحران اســتفاده می کند. الگوی رفتــاری آمریکا در ارتباط با 
افغانستان جدید، بیانگر نشانه هایی از عدم مسوولیت پذیری آمریکا در 
دوران های بحرانی اســت. در چنین شــرایطی طبیعی به نظر می رسد 
که ایران از ســازوکارهای »کنش متوازن« در ارتباط با آمریکا استفاده 
کند. کنش متوازن به مفهوم آن اســت که هرگونه توافقی باید ماهیت 
نســبتا پایداری داشــته باشــد. از آنجا که برجام مورد پذیرش کنگره 
آمریکا قرار نمی گیرد، لازم اســت ایران از سازوکارهایی استفاده کند 
کــه »بازدارندگی موثر« در برابر اقدامــات فراقانونی آمریکا در برجام 

را فراهم کند.

استاندارخراسانشمالی:

علومپزشکیمتخصصانموردنیازشهرهایخراسانشمالیراتامینکند
اســتاندار خراسان شمالی از علوم پزشکی خواست تا در 
قالب برنامه ای زمان بندی شده، متخصصان مورد نیاز 
شهرها را تأمین کند و گفت: استانداری مسئول اجرای 

این برنامه است.
محمد علی شجاعی در ســتاد مدیریت کرونا خراسان 
شمالی که در ســالن جلسات اســتانداری برگزار شد، 
اظهار کرد: به تشخیص نیروی انتظامی باید حداقل ۲۰ 
درصد روشــنایی به فضاهای عمومی بازگردد تا از بروز 

جرم جلوگیری شود.
استاندار خراســان شمالی به لزوم تشــکیل کمیته ای 
ویژه برای تصمیم گیری در خصوص بازگشایی مدارس 
اســتان اشاره داشــت و گفت: اگر منع قانونی از سطح 
ملی نباشد، می توانیم مدارس روستایی با جمعیت اندک 

را بازگشایی کنیم.
وی افــزود: همچنیــن ایــن کمیتــه برای واکســن 
خادمــان موکب های اربعین و متقاضیان ســفر اربعین 

تصمیم گیری کند.
شجاعی در ادامه با تاکید بر لزوم افزایش آمادگی برای 
موج هــای بعدی کرونا، بیان کــرد: نباید در پیک های 
بعدی با کمبــود دارو، تجهیزات و یا کادر درمان رو به 

رو شویم.
اســتاندار خراسان شــمالی از دانشــگاه علوم پزشکی 
خواســت تــا در قالب برنامــه ای زمان بندی شــده، 
متخصص مورد نیاز شهرستان ها را تأمین کند و تصریح 
کرد: در شرایط ویژه فعلی، کادر درمان نمی تواند بگوید 
که به یک شهرستان نمی رود؛ لذا اجرای این برنامه بر 

عهده استانداری خواهد بود.
وی افزود: آمار بســتری و فوت در خراســان شــمالی 
تناســب ندارد لذا به نظر می رســد در سیستم پزشکی 
مشکلی وجود دارد که دانشگاه علوم پزشکی موظف به 

ارائه گزارش است.
شــجاعی بیماریابی و افزایش کیفیت درمان را دو راه 

برای کاهش مرگ و میر در استان دانست.
نماینده عالی دولت در خراســان شمالی در انتها گفت: 
خراسان شــمالی اثرگیری زیادی از استان های مجاور 
در حــوزه کرونــا دارد لذا باید بــا برنامه ریزی دقیق تر 

مشکلات را پیش بینی کرد.
سیستم درمان خراسان شمالی دچار مشکل است

اســتاندار خراسان شمالی گفت: نمودارها نشان می دهد 
بیماران اســتان پس از مراجعه و ماندگاری در سیستم 
درمان فــوت می کنند لذا در این خصــوص از رئیس 

دانشگاه علوم پزشکی گزارش خواستیم.

محمد علی شجاعی ظهر شنبه در حاشیه ستاد مدیریت 
کرونا خراسان شــمالی در پاسخ به سوال خبرنگار مهر 
مبنی بر درصد بالای فوت ناشــی از کرونا در خراسان 
شــمالی و احتمال تغییر رئیس دانشــگاه علوم پزشکی 
استان، اظهار کرد: فضای مدیریت کرونا صرفاً بر عهده 

دانشگاه علوم پزشکی نیست.
استاندار خراسان شمالی بیان داشت: در حوزه پیشگیری 

با تلاش مسئولان و کمک مردم کنترل شد.
وی با تاکید بر اینکه حوزه درمان کرونا صرفاً بر عهده 
دانشگاه های علوم پزشکی کشور است، افزود: نمودارها 
نشان می دهد بیماران استان پس از مراجعه و ماندگاری 
در سیســتم درمان فوت می کنند لذا در این خصوص از 

رئیس دانشگاه گزارشی خواستیم.
وی افزود: این مسئله در شورای تأمین استان نیز مطرح 

شده است.
شــجاعی گفت: اکنون با یک شــیب تند ابتلاء نزولی 
شــده اما تعداد فوت با شیب بسیار کم در حال کاهش 
است لذا مشکل همچنان در سیستم درمان وجود دارد.

اســتاندار خراسان شمالی در انتها گفت: برای تغییر هم 
باید زمان مشــخصی باشد و هم باید با وزارت مربوطه 

گفتگو شود؛ اما فعلًا این مسئله را دنبال نمی کنیم.
سرعت واکسیناسیون روستانشینان خراسان شمالی 

پایین است
رئیس دانشگاه علوم پزشکی خراسان شمالی با تاکید بر 
لزوم سرعت بخشــیدن به واکسیناسیون روستانشینان، 
گفت: برخی مردم روستا نسبت به تزریق واکسن نگران 

هستند که باید این مسئله رفع شود.
ســید احمد هاشمی در ســتاد مدیریت کرونا خراسان 
شمالی که در ســالن جلسات اســتانداری برگزار شد، 
اظهار کرد: طی هفته گذشــته موارد بستری در استان 

کاهش داشته است.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی خراسان شمالی ادامه داد: 
با توجه به تأخیر یک هفته ای در میزان فوت، طی هفته 

جاری شاهد کاهش موارد مرگ و میر خواهیم بود.
وی با اشــاره به خروج شهرستان های راز و جرگلان و 
مانه و سملقان از شرایط قرمز، گفت: باقی شهرستان ها 

همچنان قرمز است.
هاشــمی تصریح کرد: در حــال حاضر همچنان میزان 
ورودی بیماران کرونایی به بیمارستان از میزان خروجی 

بیشتر است.
رئیس دانشــگاه علوم پزشکی خراســان شمالی بیان 
داشت: درصد تست های مثبت کرونا از ۶۷ درصد به ۵۲ 
درصد رسیده اســت؛ همچنین شاخص عدد آر کاهش 

داشته است اما همچنان در اپیدمی هستیم.
وی افزود: واکسیناســیون افراد بالای ۵۰ سال به ۷۶ 
درصد رسیده است و مجموعاً ۳۳ درصد جمعیت استان 

واکسینه شده اند که از میانگین کشوری بیشتر است.
هاشــمی بــا تاکید بــر لزوم ســرعت بخشــیدن به 
واکسیناسیون روستانشــینان، گفت: برخی مردم روستا 
نســبت به تزریق واکسن نگران هستند که نیاز است با 

اقدامات فرهنگی و تبیینی، این نگرانی رفع شود.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی خراسان شمالی خاطرنشان 
کرد: در تجهیزات پزشــکی و دارو مشــکلی در استان 

وجود ندارد.

ضریب واکسیناسیون در خراسان شمالی بیشتر از 
میانگین کشوری است

رییس دانشــگاه علوم پزشــکی، خدمات بهداشــتی و 
درمانی خراســان شــمالی گفت: ضریب واکسیناسیون 
اســتان در پوشــش جمعیت بالای ۱۸ سال، ۳۳.۵ نیم 
درصد اســت که این رقم ۲ درصد از میانگین کشوری 

بالاتر است.
هاشمی اظهار داشت: تاکنون ۲۵۹ هزار دُز واکسن کرونا 
در استان دریافت و ۲۴۱ هزار دُز نیز تزریق شده است. 
وی افزود: در این میان اگرچه ۷۶درصد جمیعت بالای 
۵۰سال اســتان در برابر کرونا واکســینه شده اند ولی 
همچنان میزان واکسیناســیون در روستاها پایین است 
به گونه ای که شورای راهبردی در روستاها و دهیاران 
باید تمامی تلاش خود را برای اقناع سازی مردم به کار 
گیرند. هاشــمی با بیان اینکه موارد بستری کرونایی در 
استان ســیر نزولی پیدا کرده است، خاطرنشان کرد: در 
شبانه روز گذشته ۱۷۵ بیمار کرونایی دیگر بستری و ۹ 

فوتی کرونایی نیز ثبت شد.
وی افزود: هم اینک ۸۵۱ بیمار کرونایی در بیمارستان 
های تحت پوشش دانشگاه علوم پزشکی استان بستری 

هستند.
تامین ۹ اکسیژن ساز برای استان

رییس دانشــگاه علوم پزشکی خراسان شمالی تصریح 
کرد: با همکاری نهادهای اجرایی اســتان هم اینک در 
تامین اکسیژن بیماران کرونایی هیچ گونه مشکلی وجود 
ندارد. وی افزود: ۹ اکسیژن ساز دیگر وارد استان شده 
اســت و حتی بیمارســتان های امام علی)ع( بجنورد و 
بیمارســتان جاجرم نیز مجهز به دستگاه اکسیژن ساز 
شدند. هاشمی یادآور شد: همچنین با توزیع سرم توسط 
بخش خصوصی در استان، هم اکنون هیچ کمبودی در 

این بخش نداریم.
۲ شهرستان خراسان شمالی از وضعیت قرمز کرونایی 

خارج شد
طبــق تازه ترین ارزیابــی وزارت بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشــکی، ۲ شهرســتان  راز و جرگلان و مانه 
و ســملقان از وضعیت قرمز کرونایی خارج شدند و در 

وضعیت نارنجی قرار گرفتند.
طبق تازه ترین ارزیابی سامانه ماسک مربوط به وزارت 
بهداشــت، در حال حاضر از مجموع هشت شهرستان 
خراسان شمالی ۶ شهرســتان بجنورد، فاروج، جاجرم، 
گرمه، اسفراین و شیروان در وضعیت قرمز قرار داشته و 

شرایط سختی را تجربه می کنند.

مدیرکل دفتر هماهنگی امور ســرمایه گذاری و اشتغال 
استانداری خراسان شــمالی با اعلام اینکه درگاه سرمایه 
گذاری اســتانداری خراسان شمالی به زودی رونمایی می 
شود، گفت: در این درگاه ۴۳ هزار میلیارد ریال طرح سرمایه 
گذاری بی نام برای معرفی و جذب سرمایه گذاران داخلی 

و خارجی بارگذاری شده است.
سیدعلی میرکریمی در گفت و گو با عصراترک اظهار کرد: 
۸۵ طرح ســرمایه گذاری بی نام به ارزش سرمایه گذاری 
۴۳ هزار میلیارد ریال در درگاه ســرمایه گذاری استانداری 
خراســان شمالی بارگذاری شــد. میرکریمی عنوان کرد: 
این طرح های ســرمایه گذاری در حــوزه های صنعت، 
معدن،کشــاورزی، دامپــروری، گیاهــان دارویی، میراث 
فرهنگی، گردشــگری انرژی خورشــیدی و امور شهری 
هســتند. وی افزود: برای این ۸۵ طرح سرمایه گذاری بی 

نام ۳۰۲ هکتار زمین در استان جانمایی شده است.
مدیــرکل دفتر هماهنگی امور ســرمایه گذاری و اشــتغال 
استانداری خراسان شمالی در ادامه تصریح کرد: استعلامات 
۲۵ گانــه، مصوبه کارگروه زیربنایی اســتان، مصوبه تغییر 
کاربری زمین ها اخذ شده اند و بیشتر بانک های خصوصی 
و دولتی استان برای اعطای تســهیلات به سرمایه گذاران 
به پای کار دعوت شــده اند. وی خاطر نشــان کرد: محل 
تامین تسهیلات بانکی، اعتبارات داخلی بانک ها همچنین 
تسهیلات یارانه دار ۱۸ درصد و تسهیلات یارانه دار اشتغال 
روســتایی خواهند بود. میرکریمی با بیان اینکه این طرح ها 
با هدف معرفی و جذب ســرمایه گذاران ایرانی و خارجی در 
درگاه سرمایه گذاری استانداری خراسان شمالی که دو زبانه ) 
فارسی و انگلیسی( است، بارگذاری شده اند، یادآورشد: شیوع 
بیماری کرونا، برگزاری همایش به منظور معرفی این طرح ها 

به سرمایه گذاران  و رونمایی از این درگاه را به تاخیر انداخت.
وی اعلام کرد: به زودی این درگاه رونمایی می شود.

مدیرکل دفتر هماهنگی امور ســرمایه گذاری و اشــتغال 
اســتانداری خراسان شمالی خاطرنشان کرد: در حال حاضر 
زیرســاخت ها برای اطلاع رسانی و معرفی این طرح ها از 
فضای مجازی به مخاطبان داخل و خارج از کشور در حال 
آماده سازی است. وی همچنین افزود: طرح های بارگذاری 
شــده از طریق صدا و ســیمای ملی و استانی، سایت های 
اصلی دستگاه های اجرایی استان و مکاتبه با وزارتخانه های 
مرتبط معرفی و اطلاع رســانی خواهند شد. میرکریمی در 
بخش دیگری از سخن خود به ۳۰ طرح دولتی ناتمام عمرانی 
اســتان نیز اشاره و اعلام کرد: این ۳۰ طرح به منظور جذب 
سرمایه گذاران با هدف تکمیل و بهره برداری از طریق درگاه 

سرمایه گذاری استانداری خراسان شمالی معرفی می شود.

به گزارش اتفاقیه، آب شهر بجنورد بدبو و بدطعم،واقعیتی که 
داد برخی از شهروندان را درآورده است، چند سالی است که 
در برخی از برهه های سال آب آشامیدنی شهر بجنورد تغییر 

پیدا می کند و بو و طعم بدی می دهد.
۷۰ درصد از آب آشامیدنی مردم شهر بجنورد از سد شیرین 
دره تامین می شود؛ در سال های گذشته مردم منتظر بودند 
تا پروژه آبرسانی از سد شیرین دره به بجنورد به پایان برسد و 
حال چند سالی است که به پایان رسیده ولی همچنان مردم 
شــهر بجنورد در برخی از برهه زمانی با این مشکل مواجه 
می شود که این مشکل سبب گلایه شهروندان شده است.

وارونگی علت تغییر بو و طعم آب
ساقی مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب خراسان شمالی در 
گفت و گو با ایسنا، در ارتباط با طعم و بوی آب شهر بجنورد 
و گلایه شــهروندان گفت: این موضوع درست است و در 
برخی از مناطق شهر بجنورد در حال حاضر آب آشامیدنی از 

بو و طعم خوبی برخوردار نیست.
وی افزود: علت این امر نزدیک شدن به فصل پاییز و ایجاد 
جریان وارونگی در آب است که موجب شده تا آب از طعم و 

بوی خوبی برخوردار نباشد.
ساقی ادامه داد: در حال حاضر برای حل این مشکل در حال 

ریختن کربن فعال در درون آب در تصفیه خانه هستیم.
وی اظهارکرد: از سوی دیگر در حال شست و شوی ته خط 

لوله ها نیز هستیم تا طعم و بوی بد اب حل شود.

این مقام مسئول در پاسخ به این سوال که آیا وجود ماهی 
ها در داخل سد بر این امر تاثیرگذار است؟ بیان کرد: وجود 
ماهی بر روی کیفیت آب تاثیرگذار اســت اما زمانیکه این 
مشــکل در یک فصل از سال صورت می گیرد، مانند حال 

حاضر، چندان به این موضوع مرتبط نباشد.
وی تصریح کرد: لجن های تشــکیل شده در قسمت های 
پایینی سد شیرین دره شاید دلیلی بر وجود زندگی ماهی ها 
باشد. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب خراسان شمالی در 
گفت و گو با ایسنا تاکید کرد: در حال حاضر تنها رلاه حل 

این مشکل ریختن کربن فعال در آب است.
بو و مزه بد آن به وارونگی آب ربطی ندارد

ســیدعقیل مرتضوی مدیر عامل شــرکت آب منطقه ای 
خراسان شــمالی نیز در ادامه در گفت و گو با ایسنا، گفت: 
تغییر بو و طعم اب در همه ســدها در برخی از فصول سال 
تغییر پیدا می کند که به علت پدیده وارونگی آب است که 
این امر با تغییر فصل زمانیکه هوا به صورت یک دفعه گرم 

و یا سرد می شود، اتفاق می افتد.
وی افــزود: اما تصور من بر این اســت که در تغییر طعم و 
بوی آب در زمان کنونی در برخی از مناطق شــهر بجنورد 
پدیده وارونگی تاثیرگذار نبوده چرا که هنوز هوا گرم است و 
دمای هوا از گرمی به یک باره به سوی سردی پیش نرفته 
است که آب موجود در مخزن سد دچار پدیده وارونگی شود.

مرتضوی ادامه داد: از ســوی دیگر این پدیده بر روی آب 

خام تاثیرگذار بوده نه بروی آب آماده شــرب که از تصفیه 
خانه خارج می شود.

مدیریت طعم و بوی آب شرب در تصفیه خانه
وی با اشاره به وظیفه تصفیه خانه افزایش کیفیت آب است، 
اظهارکرد: در تصفیه خانه طعم و بوی آب مدیریت می شود 

و به نظر ما ایراد کار در سد نیست.
مرتضوی خاطرنشان کرد: از سوی دیگر در حال حاضر ۷۰ 
درصد آب آشامیدنی شهر بجنورد از سد شیرین دره تامین 
می شــود و اگر مشکل پدیده وارونگی آب بود باید بر روی 
آب ۷۰ درصد از جمعیت تاثیر می گذاشت این در حالی است 

که این مشکل در برخی از نقاط شهر مشاهده می شود.
طرح صید ماهی از سد شیرین دره منتفی شد

این مقام مسئول در پاسخ به این سوال که چندی پیش برای 
افزایش کیفیت، امر صید ماهی از سد شیرین دره نیز مطرح 
شــد و این طرح به کجا رسید؟ بیان کرد: طرح صید ماهی 
در سد شیرین انجام شد اما موفقیت آمیز نبود و هم اکنون 

اجرای این پروه منتفی شده است.
وی بــا اشــاره به اینکه ورود ســیلاب های ســال ۹۷ و 
۹۸ تاثیــر خیلــی زیادی بــر روی افزایــش کیفیت آب 
ســد شــیرین دره داشــته اســت، افزود: ورود سیلاب به 
مخزن ســد شــیرین دره از یک ســو و خروج رســوبات 
 از مخزن ســد از ســوی دیگر ســبب شــد تــا کیفیت 

اب افزایش یابد.

رییس اداره پیش بینی هواشناســی خراســان شمالی 
تصریح کرد: مردم اســتان در مناطق مختلف افزایش 
ســه تا چهار درجه ای دمای هوا را تا روز ســه شنبه 

تجربه می کنند.
مهری هاشــمی اظهار داشت: در شــبانه روز گذشته 
سرعت وزش باد در شــهر راز ۶۳ کیلومتر بر ساعت 

و در بجنورد ۵۰ کیلومتر بر ساعت گزارش شده است. 
رییس اداره پیش بینی هواشناســی خراســان شمالی 
گفــت: تندبــاد با ســرعت ۷۱ کیلومتر بر ســاعت، 
سنخواست شهرســتان جاجرم را درنوردید که موجب 

خیزش گرد و غبار شد.
وی افزود: برای اواخر امشب، بارش پراکنده باران در 

مناطق مختلف اســتان پیش بینی شده است و دمای 
هوا هم ســه تا چهار درجه سانتیگراد نسبت به دیروز 

کاهش می یابد.
هاشمی دوین اظهار داشت: جو پایدار از فردا تا اواسط 
هفته در استان حاکم خواهد بود و دمای هوا از فردا تا 
صبح روز سه شنبه روند رو به افزایش خواهد داشت.

دادستان بجنورد گفت: شیوع کرونا باعث خاموشی 
پارک ها در شــب شده اما این امر وقوع جرم های 
متعــددی مانند ســرقت را در پی داشــته لذا باید 

روشنایی به پارک ها بازگردد.
سید جواد ایلالی ظهر شنبه در ستاد مدیریت کرونا 
خراســان شمالی که در ســالن جلسات استانداری 
برگزار شــد، اظهار کرد: خاموشی پارک ها به علت 
جلوگیــری از تجمع و شــیوع کرونــا باعث بروز 

مشکلاتی شده است.
دادســتان بجنورد ادامه داد: جرایم متعددی مانند 

سرقت به علت خاموشی پارک ها در حال رخ دادن 
است لذا باید روشنایی به پارک ها باز گردد.

وی همچنین افزود: ۲ ســال از شیوع کرونا گذشته 
و حساسیت مردم به استفاده از ماسک کاهش یافته 
است.ایلالی بیان داشت: هرچند نمی توان مردم را 
به این امر اجبار کرد، اما کارمندان طبق قوانین باید 

این مسئله را رعایت کنند.
دادســتان بجنورد گفت: باید با کارمندان و صنوفی 
کــه پروتکل های بهداشــتی را رعایــت نمی کنند 

برخورد کرد.

اولین جلســه ســتاد احســان و نیکوکاری در جهت 
برگزاری جشــن عاطفه ها به مناسبت سال تحصیلی 
جدید با محوریت تهیه بســته های لوازم تحریر برای 
دانش آمــوزان نیازمند، تهیه تبلــت، برنامه ریزی در 
جهت استفاده از ظرفیت مراکز نیکوکاری و موسسات 
خیریه و هم افزایی با سازمان ها و ادارت دولتی و غیر 
دولتی و صنایع استان برای تهیه مساعدت های نقدی 

و غیر نقدی برای دانش آموزان محروم برگزار شد.
مدیرکل کمیته امداد خراســان شمالی در این جلسه 
به همکاری سازمان ها، ادارت، صنایع استان و مراکز 
نیکوکاری نسبت به تهیه تبلت و لوازم التحریر دانش 

آموزان نیازمند تاکید کرد.
مجید الهی راد با اشــاره به نیازســنجی و شناسایی 
دانش آموزان نیازمند توســط مراکــز نیکوکاری در 
محلات مختلف گفت: برنامــه ریزی برای هدایت و 
جهت دهی به برنامه های مشترک مراکز نیکوکاری 

باید صورت پذیرد.
وی با بیان اینکه کمیته امداد خراسان شمالی به همت 
کمک های مردم سخاوتمند استان توانست رتبه پنجم 
کشــور را در جشــن عاطفه های سال گذشته کسب 
کند، افزود: طی سال قبل مردم سخاوتمند استان سه 
میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان به دانش آموزان نیازمند 

مساعدت داشتند.
وی هــم افزایــی با موسســات خیریــه رادر جهت 
تهیه لــوازم مورد نیاز دانش آموزان مهم برشــمرد و 
گفت: طی ســال قبل بیش از ۱۳ هزار بســته لوازم 
التحریــر بیــن دانش آمــوزان تحــت حمایت این 
نهاد توزیع شــد و امیدواریم امســال نیــز به همت 
 نیکــوکاران بتوانیــم این بســته ها را تهیــه و بین

 آنها توزیع کنیم. وی همچنین به استفاده از ظرفیت 
رسانه ها، صدا وسیما و فضای مجازی در جهت جلب 

مشارکت مردمی تاکید کرد.

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی خراســان شمالی گفت: 
امســال ۲۶ هزار تن گندم وارداتی از خارج کشور و سایر 
اســتان ها برای تامین نیاز به آرد و نان این خطه تامین 
شده است. سیدجلال موســوی به خبرنگار ایرنا اظهار 
داشت: امسال ۲۲ هزار تن گندم وارداتی از بندر چابهار و 
بندر عباس به استان حمل شده و یا در حال حمل است و 
چهار هزار تن از این محصول هم از استان گلستان تامین 
شده است. وی ارتقای کیفیت کیفیت آرد و نان را از دیگر 
اهداف برای واردات گندم عنوان کرد و افزود: امسال متاثر 
از خشکســالی و کاهش بارندگی ها، میزان تولید گندم 
در کشتزارهای استان بشدت کاهش یافت و البته میزان 

تحویل این محصول به دولت هم کاهش دارد. 
وی با بیان اینکه امســال میزان تحویل گندم به دولت 
در این استان نســبت به پارسال ۸۵ درصد کاهش دارد 
خاطرنشان کرد: میزان خرید گندم امسال تنها ۱۹ هزار 

و ۲۱۳ هزار تن اســت که این رقم در سال گذشته ۱۳۱ 
هزار تن ثبت شده است.  موسوی افزود: این میزان گندم 
در قالب ســه هزار و ۲۲۱ محموله از کشــاورزان استان 
خریداری و ذخیره سازی شده است که ارزش ریالی آن 

۹۶۵ میلیارد ریال است.
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی خراســان شمالی اظهار 
داشــت: تمامی وجوه مربوط به خرید گندم به حســاب 
کشــاورزان استان واریز شده اســت.  وی افزود: اکنون 
خرید گندم در اســتان در حال پایان است و در روزهای 
اخیر هیچ گندمی به سیلوها و مراکز تحویل نشده است 
البته ســیلوی بجنورد همچنان فعال است و در صورت 
مراجعه کشاورزان نسبت به خرید محصول آنان اقدام می 
شــود  مدیرکل غله و خدمات بازرگانی خراسان شمالی 
خاطرنشــان کرد: سایر مراکز خرید هم در صورت وجود 

متقاضی برای عرضه گندم، فعال می شود.  

مدیرکل دفتر سرمایه گذاری استانداری خراسان شمالی خبر داد:

۴۳ هزار میلیارد ریال سرمایه گذاری بی نام آماده معرفی به سرمایه گذاران

قصه تکراری طعم بدمزه آب شهر بجنورد و گلایه شهروندان 

افزایش ۴ درجه ای دمای هوا تا روز سه شنبه در خراسان شمالی

خاموشی پارک های بجنورد باعث بروز 
جرم در آن محل شده است

مدیرکل کمیته امداد استان خراسان شمالی تاکید کرد:

هم افزایی سازمان ها، صنایع و مراکز نیکوکاری استان در 
تهیه لوازم التحریر و تبلت دانش آموزان نیازمند

۲۶ هزار تن گندم برای خراسان شمالی تامین شد 
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سخنگوی سازمان غذا و دارو گفت: از روز شنبه کمبود 
واکســن کرونا در کشور وجود ندارد و و روند واردات و 
تزریق واکسن روزانه رو به افزایش است، همچنین در 
ســه ماه آینده بیش از حدود ۱۲۰ میلیون دوز واکسن 
فراهم می  شــود و در صورت خــوش قولی طرف های 
خارجی تا پایان تابســتان این رقم بــه ۴۰ میلیون دز 

خواهد رسید.
به گــزارش اتفاقیه به نقــل از  تجارت نیوز، کیانوش 
جهانپور، ســخنگوی ســازمان غــذا و دارو گفت: از 
امروز)شنبه( کمبود واکسن کرونا در کشور وجود ندارد 
و و روند واردات و تزریق واکسن روزانه رو به افزایش 

است.
از امــروز ظرفیت تزریــق واکســن در مراکز تجمیع 
واکسیناسیون در کشور یک میلیون دز به شرط تامین 

واکسن است و امیدواریم روند واردات و توزیع واکسن 
رو به افزایش باشد.

وی اظهار کرد: در ســه ماه آینده بیش از حدود ۱۲۰ 
میلیون دز واکســن فراهم می  شود و در صورت خوش 
قولی طرف های خارجی تا پایان تابســتان این رقم به 

۴۰ میلیون دز خواهد رسید.
جهانپور خاطرنشــان کرد: خوشبختانه با ایجاد نظم در 
ســامانه ثبت نام و نوبت دهی، موفق به کسب رکورد 
بیش از ۶۰۰ دز تزریق واکسن کرونا در کشور شده  ایم.

علیرضا رئیســی سخنگوی ســتاد ملی مقابله با کرونا 
نیز هفته گذشته اعلام کرد: سرعت واکسیناسیون بالا 
رفته و و ۸۷ درصد گروه های ســالمندی ۶۰ ســال به 
بالا واکسینه شدند، مشاغل خاص و گروه های شعلی، 
بیماران ســرطانی، دیابتی، هموفیلی، دیالیزی و خاص 

نیز ۸۰ تا ۹۰ درصد واکسیناسیون آنها انجام شده است.
به گفتــه وی تا کنون ۲۷ میلیون دز واکســن تزریق 
شده افزود: اثربخشی همه واکسن های تزریقی شامل 
اسپوتنیک، سینوفارم، آسترازنکا، برکت و حتی بهارات 
مناســب بوده اســت و در فاز ۴ واکسیناسیون زیر ۶۰ 
ســال انجام می شود، که ۴۲ میلیون نفر را شامل می 
شــود و حــدود ۸۴ میلیون دز واکســن نیازمندیم که 
تعاملاتی خوبی برای واردات انجام شده و به سرعت از 

هفته آینده انجام می شود.
رئیسی افزود: اکنون ســرعت واکسیناسیون در کشور 
بالا رفته و در شــهریور ماه تسریع می یابد. در برخی 
اســتان های مرزی ۴۰ سال به بالا، عشایر ۱۸ سال به 
بالا، برخی جزایر نیز ۱۸ ســال بــه بالا در برابر کرونا 

واکسینه شده اند.

معاون مســکن و ســاختمان وزیر راه و شهرسازی 
گفت: در پی نامه نگاری و درخواست از نظام بانکی، 
امکان ثبت نام قراردادهای اجاره سال ۹۹ نیز در کنار 

قراردادهای اجاره ۱۴۰۰ فراهم است.
به گــزارش اتفاقیه به نقــل از تجارت نیوز، محمود 
محمودزاده، معاون مســکن و ســاختمان وزیر راه 
و شهرسازی امروز شــنبه درباره ثبت نام وام  ودیعه 
قرادادهــای اجاره ســال ۹۹، گفت: بــرای ثبت نام 
مستاجران شــش ماه دوم سال۹۹ نیز با نظام بانکی 
نامه نگاری شــده و اکنون ابهام حوزه بانکی برطرف 

شده است.
وی افــزود: بــر این اســاس در پــی نامه نگاری و 
درخواست از نظام بانکی، امکان ثبت نام قراردادهای 
اجاره ســال ۹۹ نیز در کنار قراردادهای اجاره ۱۴۰۰ 

فراهم است.
به گفته محمودزاده تا چند روز پیش، سامانه ثبت نام 

فقط درخواست های مربوط به قراردادهای اجاره سال 
۱۴۰۰ را می پذیرفت که این مشکل در روزهای اخیر 

رفع شده است.
معاون وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه ســقف 
اعتبار وام ودیعه مسکن ۱۰ هزار میلیارد است، گفت: 
مبلغ آن در تهران ۷۰ میلیون در سایر کلانشهر ۴۰ 
و بقیه شهرها ۲۵ میلیون تومان است. پیش بینی ما 
این است که حداقل به بیش از ۲۰۰ تا ۳۰۰هزار نفر 

وام ودیعه مسکن تعلق گیرد.
وی بیان کرد: بیشــتر مستاجران در سامانه ثبت نام 
را انجــام دهند و مدارک تمدید و کد رهگیری را به 
سیستم بانکی معرفی کنند. اگر بتوانیم از ستاد مقابله 
با کرونا مصوبه جدیــد بگیریم زمان ثبت نام تمدید 

خواهد شد.
براســاس این گزارش، ثبت نام وام ودیعه مسکن از 
۲۶ خرداد آغاز شــده اســت و همه مستأجران واجد 

شرایط دریافت تســهیلات کمک ودیعه مسکن که 
در سامانه tem.mrud.ir ثبت نام کرده اند اکنون باید 

منتظر پاسخ استعلام خود باشد.
سقف تسهیلات کمک ودیعه اجاره مسکن در منطقه 
شهری تهران ۷۰ میلیون تومان، سایر کلان شهرها 
)شــهرهای بالای یک میلیون نفــر جمعیت یعنی 
شهرهای مشــهد، اصفهان، کرج، شیراز، تبریز، قم، 
اهواز و کرمانشــاه( ۴۰ میلیون تومان و سایر شهرها 
۲۵ میلیون تومان است. همچنین، متقاضیان دریافت 
این تسهیلات باید متاهل یا سرپرست خانوار باشند.

متقاضیان همچنین باید دارای اجاره نامه رســمی یا 
اجاره نامه ثبت شده در سامانه ثبت معاملات املاک 

و مستغلات و دارای کد رهگیری باشند.
چنانچه متقاضی تا حداکثر ۲ هفته از تاریخ معرفی به 
شعب بانکی نسبت به تکمیل مدارک خود و ضامنان 

اقدام نکند، درخواست متقاضی رد می شود.

شش ماه از سال گذشته و از مجموع ۱۲۵ هزار میلیارد 
تومان اوراق بدهی که امســال دولت باید بفروشد تنها 
۱۸٫۳ هزار میلیارد تومان به فروش رفته اســت. یعنی 
حدود ۱۵ درصــد! حالا یا دولت باید کســری بودجه 
بیشــتری را متحمل شــود یا بانک ها را ملزم به خرید 

اوراق کند.
به گزارش اتفاقیه به نقل از تجارت نیوز، براساس قانون 
بودجه ســال ۱۴۰۰ دولت باید از محل فروش انتشار 
اوراق مالی اســلامی و اسناد خزانه اسلامی ۱۲۵ هزار 
میلیارد تومان برای بودجه عمومی امسالش تامین کند.

البته مجلس امسال تلاش کرده که تامین مالی دولت 
از طریــق فروش اوراق را محدود کند. به همین خاطر 
از این ۱۲۵ هزار میلیارد تومان، حدود ۷۰ هزار میلیارد 

تومان سهم اوراق سلف موازی است.
بخشی از این ۱۲۵ هزار میلیارد تومان برای هزینه های 
عمومــی دولت، بخشــی برای طرح هــای عمرانی و 
بخشی برای بازپرداخت بدهی دولت از سررسید اوراق 

در سال های گذشته صرف خواهد شد.
بنابراین از یکســو تداوم تحریم و کســری بودجه و از 
ســوی دیگر فروش چشــمگیر اوراق دولتی در سال 
گذشته، این انتظار را به وجود آورد که در نهایت میزان 
فــروش اوراق و تامین مالــی دولت از این محل حتی 

بیشتر از ۱۲۵ هزار میلیارد تومان شود.
اما حالا آمارهای بانک مرکزی وضعیت شوکه کننده ای 
را به تصویر می کشــد. از ابتدای سال تاکنون ) پایان 
پانزدهمین مرحله حراج( فقط ۱۸٫۳ هزارمیلیارد تومان 
اوراق بدهی فروخته شده است! در حالی که سال گذشته 
تا این جای ســال ۶۶٫۷ هزار میلیارد تومان اوراق به 
فروش رفته بود. یعنی در حالی که رقم کسری بودجه 
بسیار بزرگتر از سال گذشته شده، فروش اوراق امسال 

۷۲ درصد کاهش یافته است.

بدتر اینکه ۶ هزار میلیارد تومان از اوراق فروخته شده 
امســال نیز مربوط به فروش در مرحله  پذیره نویســی 
اســت که در آمار بانک  مرکزی آورده نمی شود. یعنی 
شش ماه از سال گذشته و فقط حدود ۱۲ هزار میلیارد 

تومان از این طریق نصیب دولت شده است.
بانک ها اوراق نمی خرند

از آغاز ســال، ۱۵ مرحله فــروش اوراق بدهی صورت 
گرفتــه و بانک هــا در هفت مرحلــه آن هیچ اوراقی 

خریداری نکردند.
حتــی در همین مرحله آخر حراج با این که ۱۳٫۷ هزار 
میلیارد تومان اوراق عرضه شد فقط ۱٫۸ هزار میلیارد 

تومان آن به فروش رفت و بانک ها چیزی نخریدند.
عــدم تمایل بانک ها بــه خریــد اوراق دولتی دلایل 
متفاوتــی دارد؛ از جمله کمبــود منابع مازاد یا طولانی 
مدت بودن سررسید این اوراق. اما مهم ترین علت این 
تمایــل در حال حاضر منفی بودن نــرخ بهره حقیقی 
آن اســت. نرخ تورم نقطه ای در مرداد ۱۴۰۰ به ۴۳,۲ 
درصد رســیده است. در مقابل حداکثر نرخ بهره اسمی 
اوراق فروخته شــده در مرحله آخر حراج بانک مرکزی، 
۲۱.۵ درصد بوده اســت. این یعنــی خرید این اوراق 

۲۱٫۷درصد بهره حقیقی منفی برای بانک ها دارد.
تاثیر کاهش خرید اوراق بر وضعیت بانک ها

کامران ندری، کارشــناس امور بانکی، در گفت وگو با 
تجارت نیوز تاییــد می کند که در حال حاضر علت این 
عدم تمایل از ســوی بانک ها به مســئله نرخ بهره باز 
می گردد. او می گوید: نرخ بهره ما به لحاظ ســاختاری، 
نهادی و سیاست گذاری مشکل دارد. متاسفانه در ایران 
بعد از انقلاب نرخ بهره معادل ربا فرض شــده است؛ 
پس هم در مباحت تئوریک حذف شده و هم در عمل 
هیچ ساختاری برای اعمال نرخ بهره به شکل صحیح 

به وجود نیامده است.

ندری ادامه می دهد: نه تنها فــروش اوراق بلکه بازار 
بین بانکی، نرخ بهره ســپرده، نرخ بهره تســهیلات و 
حتی توسعه بازارهای مالی به خاطر نرخ بهره با چالش 
جدی مواجه است. در این شــرایط راه حلی هم ندارد 
مگر این که مثل ســال گذشته بانک ها را مجبور کنند 
با نرخ دستوری اوراق را بخرند و دوباره متضرر شوند.

به گفته این کارشــناس سال گذشــته که بانک ها به 
اجبــار اوراق دولت را با نرخ بازدهی ۱۵ درصد خریدند 
در حالی کــه تورم بالا بود، هم زیــان دیدند هم اگر 
با کســری نقدینگی مواجه می شــدند و نمی توانستند 
اوراقشــان را با همان نرخی که خریدند بفروشند. پس 
مجبور بودند تا سررسید اوراق را نگه دارند. درحالی که 

دارایی بانک باید نقدپذیرباشد نه اینکه منجمد شود.
ندری می افزاید: فضــای ایدئولوژیک حاکم بر اقتصاد 
مانــع از بحث درباره نرخ بهره می شــود. بهره از ابتدا 
با ربا اشــتباه گرفته اســت و نگاه ها به آن منفی است 
همین هم موجب شــده ما زیر ســاخت درست برای 
تعیین صحیح و غیر دستوری نرخ بهره نداشته باشیم. 
با این وضعیت و تعیین نرخ دســتوری بهره هم مردم 
سفته بازی در بازارهای مختلف را به خرید اوراق دولتی 
ترجیح می دهند هم دولت نمی تاند تورم را کنترل کند 

و مشکل کسری بودجه را حل کند.
با وجــود تمــام این ها با توجه به مســئله کســری 
بودجه دور از ذهن نیســت که امســال هــم دوباره 
بانک هــا ملزم به خرید اوراق دولتــی و دوباره متضرر 
 شــوند. ضمن این که به گفته نــدری بانک ها معمولا 
در قبــال پذیــرش ایــن موضــوع از بانک مرکزی 
امتیازاتــی هــم طلب می کننــد مثلا ممکن اســت 
درخواســت خطر اعتبــاری کنند یــا از بانک مرکزی 
 بخواهنــد روی وضعیــت بــد کفایت سرمایه شــان 

چشم بپوشد.

مجری طرح ســامانه های نوین آبیــاری معاونت آب و 
خاک وزارت جهاد کشاورزی گفت: نزدیک به ۹۵ درصد 
تجهیزات و لوازم سیســتم های نویــن آبیاری در داخل 

کشور تولید می شود.
فریبرز عباســی افزود: برای بومی سازی و تولید ۵ درصد 
تجهیزات و لوازم وارداتی سیســتم های نوین آبیاری در 

داخل کشور نیز برنامه داریم.
مجری طرح ســامانه های نوین آبیــاری معاونت آب و 
خاک وزارت جهاد کشــاورزی به واردات فیلترها و قطره 
چکان ها در سیستم های نوین آبیاری اشاره و پیش بینی 
کرد: در یک برنامه دو یا سه ساله بخشی از  تجهیزات و 

لوازم وارداتی توسط سازندگان داخلی تولید شود.
عباســی، ارتقای کیفی ســامانه های نوین آبیاری را از 
رویکرد و سیاست های اصلی معاونت آب و خاک وزارت 
جهاد کشــاورزی عنوان کرد و اظهار داشت: ما معتقدیم 
در کنار توسعه کمی سیســتم های نوین آبیاری، ارتقای 
کیفــی هم اتفاق بیفتــد تا از این ظرفیــت در افزایش 
عملکرد تولید محصول، مصرف بهینه آب، افزایش بهره 
وری آب و تامین امنیت غذایی به بهترین شکل استفاده 

شود.
وی آمــوزش بــه کشــاورزان، مدیــران وزارتخانه و 
شــرکت های فعال در حوزه تولید و اجرای سامانه های 
نویــن آبیاری را یکی از برنامه های معاونت آب و خاک 
در راســتای ارتقای کیفی و استفاده بهینه از این سامانه 

ها برشمرد.

عباســی با اشــاره به فعالیت و مشارکت دو هزار و ۴۰۰ 
شرکت خصوصی در توســعه سیستم های نوین آبیاری 
در بخــش کشــاورزی گفت: بخش خصوصی شــامل 
۳۵۰  شــرکت مشــاور، یک هزار و ۶۰۰ پیمانکار، ۴۰۰ 
تولیدکننده و تامین کننده تجهیزات و لوازم سامانه های 
نوین آبیاری و تعدادی ارزیاب هســتند و ضروری است 
آمــوزش های لازم به این شــرکت ها بــرای طراحی، 
مشــاوره، پیمانکاری، اجرا و تولیــد قطعات و تجهیزات 

داده شود.
وی افزود: برای تهیه برنامه جامع آموزشــی، نیازسنجی 
و اولویت بندی انجام شــده، ضمــن آن که این برنامه 
با بهره گیری از ظرفیت های کارشناســی وزارت جهاد 
کشاورزی، موسســه آموزش و ترویج کشاورزی، مراکز 
تحقیقاتی و دانشــگاهی و نهادهای غیر دولتی از جمله 

انجمن ها به طور مســتمر و بــا حداقل هزینه اجرا می 
شود.

مجری طرح سامانه های نوین آبیاری، نظارت مستمر بر 
نحوه صحیح بهره برداری و مراحل نگهداری از سامانه 
های نوین آبیاری در فصول آبیاری و فصول غیر آبیاری 
را از دیگر برنامه ها در راستای ارتقای کیفی سامانه های 
نوین آبیاری عنوان کرد و اظهارداشــت: نظارت مستمر 
در قالب قراردادهایی که اســتان ها با مشاوران و بخش 

خصوصی منعقد می کنند، انجام می شود.
عباســی ادامه داد: با نظارت های مستمر بر نحوه اجرا و 
کیفیت لوازم مصرفی، مشکلات به حداقل خواهد رسید.

به گزارش اتفاقیه به نقل از ایرنا، اجرای ۱۰۰ هزار هکتار 
ســامانه  نوین آبیاری در اراضی آبی کشاورزی در سال 

۱۴۰۰ هدفگذاری شده است.

امور عشایری خراســان شمالی خراسان  مدیرکل 
شــمالی گفت: تنها ۱۰ درصد عشــایر اســتان در 
مناطق قشــلاقی از خانه و سقف ایمن و مستحکم 
بهرمند هستند و مابقی هنوز در واحدهای مسکونی 

خشتی و گلی سکونت دارند.
مهندس محمدرضا قلی اظهار داشــت: اکنون تنها 
۸۰ خانوار از ۸۰۰ خانوار عشــایری که در ســامانه 
های عرفی مناطق قشــلاقی شهرســتان مانه و 
سملقان هســتند، نسبت به مقاوم سازی خانه خود 

اقدام کرده اند.
وی بــا اشــاره به اینکــه ســکونت در واحدهای 
مسکونی خشتی و گلی تهدید برای عشایر در زمان 
سیل و یا زلزله است افزود: ممنوعیت قانونی برای 
ساخت و ساز با مصالح مقاوم سبب شده که ساخت 
و ساز در مناطق قشلاقی  با این مصالح انجام نشود 

و اداره کل منابــع طبیعی و آبخیــزداری مجوزی 
برای ســاخت واحد مســکونی با مصالح مقام نمی 
دهــد اما با پیگیری های انجام شــده و با دریافت 
مجوز از اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری، برخی 
عشایرتوانســته اند با مصالح مقاوم ســاخت و ساز 

کنند.
وی افزود: ســاخت و ســاز در مناطق عشایری و 
ســامانه های عرفی تنها با مصالح محلی و خشت، 
ســنگ و گل مجاز است اما عشایر می توانند برای 
ساخت و ساز با مصالح مقاوم، مجوز دریافت کنند و 
یا در قالب طرح اسکان خودجوش نسبت به مقاوم 

سازی واحدمسکونی اقدام کنند.
قلی پور گفت:  مشــکل اساســی عشایر در مقاوم 
ســازی مسکن عشــایر در ســامانه های عرفی، 
کمبود منابــع مالی و ناتوانی اقتصادی این قشــر 

اســت، متاسفانه عشایر از دریافت تسهیلات مقاوم 
ســازی بهره مند نیســتند و تامیــن هزینه های 
 برای ســاخت و ســاز و مقاوم ســازی برای آنان 

دشوار است.
وی تصریــح کرد: خشکســالی و کاهش درآمدها 
هم بر ناتوانی اقتصادی عشــایر افزوده اســت از 
این رو انتظار می رود با حمایت های اســتانداری و 
همکاری بنیاد مســکن انقلاب اسلامی، تسهیلات 

مقاوم سازی به این قشر تعلق گیرد.
مدیرکل امور عشــایری خراسان شــمالی با اشاره 
به اینکه مناطق عشــایری کد روســتایی ندارند و 
تســهیلات مقاوم سازی به آنان تعلق نگرفته است 
گفت: عشایر اســتان برای داشتن منزل مستحکم 
در ســامانه های عرفی نیازمنــد حمایت و دریافت 

تسهیلات ارزان قیمت هستند.

یک کارشناس بازار سرمایه به استفاده از ابزار مشتقه 
در بازار ســرمایه اشــاره کرد و گفت: سرمایه گذاران 
می توانند با اســتفاده از این ابزار بازدهی خوبی را در 
بازار منفی کسب کنند و تحت تاثیر نوسان های ایجاد 
شده چندان متحمل ضرر و زیان های سنگین نشوند.

علیرضا کدیور با اشاره به اینکه ورود و معرفی هر ابزار 
معاملاتی جدیدی در بازار سرمایه  اتفاق خوبی است، 
افزود: این موضوع موجب تنــوع ابزارها و همچنین 
پاسخ گویی به سلیقه ها و ریسک های مختلف می شود 
تا سرمایه گذاران با هر درجه از ریسک پذیری بتوانند 
از یک ابزار یا سبدی از ابزارهای مالی استفاده کنند.

وی با اشــاره به اینکه برخی سرمایه گذاران به دلیل 
جذابیت های اوراق مشتقه ترجیح می دهند فقط با این 
ابزار در بازار سرمایه معامله کنند، اظهار داشت: مزیت 
دیگر این ابزار نیز کاهش ریســک ســرمایه گذاران 
است، به این ترتیب که سرمایه گذار می تواند در کنار 
خرید ســهام، اوراق مشتقه آن را نیز بر مبنای قیمت 
سهم و شرایط در ســمت خرید یا فروش خریداری 

کند. این کارشناس بازار ســرمایه، مزیت دیگر ابزار 
مشتقه را دوطرفه کردن بازار دانست و ادامه داد: این 
ابزار سبب می شــود سرمایه گذار هم در بازار مثبت و 
هم در بازار منفی ســود شناسایی کند و این در حالی  
است که با خرید ســهام فقط می توان در بازار مثبت 
و از رشد قیمت سهم ســود شناسایی کرد، اما اوراق 
مشــتقه ابزاری اســت که در بازار منفی نیز می تواند 

بازدهی خوبی برای سرمایه گذار داشته باشد.
کدیــور در ادامه به لــزوم توســعه و افزایش عمق 
ایــن بازار تاکید کرد و بیان داشــت: ورود بازارگردان 
و بازارســاز به این ابزار می تواند باعث افزایش عمق 
بازار مشتقه شود، شرکت های تامین سرمایه بهترین 
گزینه برای نقش آفرینی این بخش هستند زیرا علاوه 
بر قدرت مالی بالا، تخصــص لازم را هم دارند و از 
سویی دیگر براساس وظایف تعریف شده این نهادها، 
بازارسازی و بازارگردانی بر عهده تامین سرمایه قرار 

دارد.
وی، حضور تامین ســرمایه ها در این عرصه را باعث 

بزرگ شــدن و افزایش عمق بازار مشتقه دانست و 
تاکید کرد: اوراق مشتقه خرید و فروش، اصولا روی 
ســهام بزرگ با شناوری بالا منتشر می شود تا امکان 

دست کاری قیمت سهم در آن وجود نداشته باشد.
به گزارش اتفاقیه به نقل از ایرنا، ابزار مشتقه، اوراق 
معاملاتی هســتند که این امکان را به ســرمایه گذار 
می دهند تا زمینه کاهش ریســک سرمایه گذاری در 
بازار ســهام را فراهم کنند و در زمــان ریزش بازار 

چندان دچار ضرر و زیان های سنگین نشوند.
ســرمایه گذار به نوعی با اســتفاده از ابزار مشــتقه 
می تواند با هزینه اندکی، سرمایه گذاری خود را بیمه و 

سود قطعی را از این بازار کسب کند.
اصلی تریــن مزیت اوراق بهادار مشــتقه را می توان 
کاهش ریســک قیمــت در نظر گرفــت، در واقع با 
عقد قراردادهای مشــتقه، هــر دو طرف یک معامله 
)فروشــنده و خریدار( با آگاهی و کارشناسی اقدام به 
معامله می کنند و هر دو طرف از تحمل شــوک های 

ناشی از نوسانات قیمت در امان خواهند بود. 

جهانپور: عدم کمبود واکسن کرونا در کشور 

خبری خوش برای مستاجران سال ۹۹

 آمار شوکه کننده بانک مرکزی

 کسری بودجه ۱۴۰۰ تشدید می شود؟

مجری طرح سامانه های نوین آبیاری خبر داد:

تولید ۹۵ درصد تجهیزات سامانه های نوین آبیاری در کشور

تنها ۱۰ درصد مسکن عشایر خراسان شمالی مقاوم است

کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد:

کسب سود از منفی های بورس با کمک ابزار مشتقه

وزیرتعاون،کارورفاهاجتماعیتاکیدکرد:

لزومکمکمالیوپرداختیارانه
بهمشاغلدردورانکرونا

وزیر تعاون با بیان اینکه بیشــتر اقدامات 
صورت گرفته در شرایط کرونا تاثیر کوتاه 
مدت داشته است، گفت: در حوزه کسب و 
کارها باید چند کار اساسی صورت گیرد، 
در مورد مشاغل رسمی، کمک های مالی 
انجام شود و به آنها یارانه پرداخت کنیم؛ 
سایر کشورها نیز با شــرط حفظ نیروی 

کار، این اقدام را انجام دادند.
بیشــتر اقدامات صورت گرفته در شرایط 
کرونا کوتاه مــدت بوده، همچنان که در 
یا بسته های  قالب اعطای تسهیلات وام 
معیشتی انجام شده است، اما این اقدامات 
همچون مسکن، تاثیر کوتاه مدت داشته 
اســت، بنابراین باید در شرایط کنونی با 
قدرت این مســئله را جدی و ریشــه ای 
پیگیری کنیم و نبایــد به آن نگاه کوتاه 

مدت داشته باشیم،
اقدامات انجام شده

وزیر تعاون با بیان اینکه بیشــتر اقدامات 
صورت گرفته در شرایط کرونا تاثیر کوتاه 
مدت داشته است، گفت: در حوزه کسب و 

کارها باید چند کار اساسی صورت گیرد، 
در مورد مشاغل رسمی، کمک های مالی 
انجام شود و به آنها یارانه پرداخت کنیم؛ 
سایر کشورها نیز با شــرط حفظ نیروی 

کار، این اقدام را انجام دادند.
به گزرش اتفاقیه به نقل از روابط عمومی 
و امور بین الملل، »حجت الله عبدالملکی« 
آســیب های  بررســی  ویژه  جلســه  در 
اجتماعــی کرونا، با قدردانی از پیشــنهاد 
برای  مجلس  اجتماعی  کمیسیون  رئیس 
تشکیل کمیته مســتقل امور اجتماعی و 
معیشــت در ســتاد ملی مقابله با کرونا، 
افزود: ما بایــد ۲ کار انجام می دادیم که 
انجام نشــد، اما در شــرایط کنونی باید 
برای اجرای آنهــا برنامه ریزی کنیم که 
یکــی از آنها تکمیل زیرســاخت ها بوده 
که بحث هــای اطلاعاتــی از مهمترین 

ملزومات آن است.
وی ابراز داشــت: هرچند در وزارت کار، 
اقدامات خوبی در این زمینه انجام شــده، 
اما با ایده آل ها فاصله دارد، بنابراین باید با 

نقطه زنی به این موضوع بپردازیم که چه 
مشــکلاتی برای افراد ایجاد شده و باید 

برای رفع آنها چه اقداماتی انجام شود.
عبدالملکی یــادآور شــد: تاکنون اغلب 
اقدامات صورت گرفته در شــرایط کرونا 
کوتاه مدت بــوده، همچنان که در قالب 
اعطــای تســهیلات وام یا بســته های 
معیشتی انجام شده است، اما این اقدامات 
همچون مسکن، تاثیر کوتاه مدت داشته 
اســت، بنابراین باید در شرایط کنونی با 
قدرت این مســئله را جدی و ریشــه ای 
پیگیــری کنیــم و نبایــد بــه آن نگاه 
کوتاه مدت داشته باشــیم، همچنان که 
واکسیناســیون اقدامی موثر است، اما راه 

حل و علاج قطعی نیست.
وی، تصریح کرد: در حوزه کسب و کارها 
نیز باید چند کار اساســی انجام شود، به 
این صورت که در مورد مشــاغل رسمی، 
کمک هــای مالی صــورت بگیرد و لازم 
است برای آنها یارانه پرداخت کنیم، سایر 
کشورها نیز با شــرط حفظ نیروی کار و 

تــداوم بیمه پردازی به ایــن امر مبادرت 
ورزیدند.  

بیان داشت: همچنین توسعه  عبدالملکی 
مشــاغل کرونا دوســت همچون ICT و 
مشــاغل خانگی، آموزش صاحبان کسب 
و کار برای ادامه حیاتشــان در شــرایط 
ارزش در  کرونایــی و تکمیل زنجیــره 
مورد محصولاتی که موثر بوده، اما تحت 
تاثیر کرونا قرار گرفتند، به ویژه در حوزه 
بازاریابی و فروش، از دیگر اقداماتی است 

که باید در این حوزه انجام شود.
ایــن عضــو کابینــه دولت ســیزدهم، 
خاطرنشــان کرد: در بند الف تبصره ۱۸ 
قانــون بودجه ۱۴۰۰ نیــز منابعی جهت 
رونق اشــتغال وجود دارد که البته اختیار 
هزینه کــرد آن به وزارت اقتصاد و دارایی 
محول شده که اقدام مناسبی نبوده است، 
چراکه به برنامه ریزی برای حوزه اشتغال 
بازمی گردد، اما در حال هماهنگی با وزیر 
اقتصادی و دارایی هســتیم که یا کلًا آن 
را به ما منتقل کنند تا بتوانیم برنامه ریزی 

عملیاتی برای آن داشــته باشیم یا تلاش 
کنیم که از بخشــی از این منابع استفاده 

کنیم.
وی، افزود: هم اکنون بهترین مدل برای 
پرداخت یارانه و کمک معیشــتی به افراد 
آســیب دیده از کرونا استفاده از ظرفیت 
کمیته امداد امام خمینی )ره( است، بدین 
صــورت که خانواده هایی که سرپرســت 
آنها در اثر کرونا فوت کرده اند، باید تحت 

پوشــش قرار بگیرند، بنابراین لازم است 
برای آزمون وســع و اقدامــات حمایتی، 

منابعی به این نهاد تزریق شود.
عبدالملکی، یادآور شد: ما در سطح کلان 
اقتصادی نیاز داریم سیاست ها و نگاهمان 
در عصر کرونا را تغییر دهیم، همچنان که 
چین در شــرایط شیوع کرونا از نرخ رشد 
مثبت اقتصادی برخوردار شــد، چراکه با 
افزایش صادرات رویکرد جدیدی در حوزه 

اقتصادی اتخاذ کرد.
وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی، تاکید 
کرد: هم اکنون با استقرار امیرعبداللهیان 
در وزارت امور خارجه، فرصت مناســبی 
بــرای رونق دیپلماســی اقتصادی ایجاد 
شــده اســت که باید در سطح کلان آن 
را پیگیــری کنیم، چراکــه از این طریق 
می توان بخش اعظمی از تبعات اقتصادی 

دوران کرونا را برطرف کرد.

جلســه ویژه بررسی آسیب های اجتماعی 
کرونا به ریاست »ولی اسماعیلی« رئیس 
کمیسیون اجتماعی مجلس با حضور وزیر 
تعاون، کار و رفــاه اجتماعی و جمعی از 
مســئولان دســتگاه های مربوطه اعم از 
وزارت بهداشت، سازمان بهزیستی کشور، 
کمیتــه امداد امام خمینی)ره(، ســازمان 
تامین اجتماعی و وزارت ورزش و جوانان 

برگزار شد.
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مصباحی مقدم: رئیسی به خاطر مردم جان خود را به خطر می اندازد
عضو مجمع تشــخیص مصلحــت نظام اظهار کرد: رئیس جمهور حاضر اســت که 
فداکاری کند و حتی جان خودش را در چنین شــرایط سختی به خطر بیاندازد و جان 
خــود را بدهد، اما از حضور در بین مردم غفلــت نکند. »غلامرضا مصباحی مقدم«، 
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام، در رابطه با سفر رئیس جمهور به خوزستان 
و پیام آن برای مردم، اظهار کرد: ســفر آقای رئیس جمهور به خوزستان پیام خیلی 
خوبی دارد و آن معنای توجه ویژه به این اســتانی اســت کــه درعین اینکه ثروت 
زیرزمینی هنگفتی برای کشــور ما دارد، اما از شــدت محرومیت هم، رنج می برد. او 
افزود: این پیام نشــان اولویت دادن به مشــکلات این استان و حل و رفع مشکلات 
مردم این منطقه است وحکایت از این می کند که رئیس جمهور کسی نیست که فقط 
در دفتر کارش بنشــیند و از دور نظارت کند یا احیانا برای حل مشــکلات دستوری 
بدهــد خود اینکه در صحنه حضور پیــدا می کند و با مردم گفتگو می کند، حکایت از 
مردمی بودن رئیس جمهور است. مصباحی مقدم تاکید کرد: ما علاوه بر سفر رئیس 
جمهور به خوزســتان دیدیم که در داروخانه حضور پیدا کردند و در بیمارســتانی که 
بیماران کرونایی در آنجا بستری هستند، یعنی رئیس جمهور حاضر است که فداکاری 
کند و حتی جان خودش را در چنین شــرایط ســختی به خطر بیاندازد و جان خود را 
بدهــد، امــا از حضور در بین مردم غفلت نکند. حضور در بیــن مردم این اثر را دارد 
که مردم احساس می کنند که گوش شــنوایی برای شنیدن اعتراضات، مشکلات و 

پیشنهادات آن ها وجود دارد.

جنگل های آق مشهد سرانجام به نام دولت سند خورد
ســند جنگل های آق مشهد ساری سرانجام به نام دولت جمهوری اسلامی ایران به 
نمایندگی ســازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور صادر شد. با صدور این سند، 
۵۱۰۳ هکتار از جنگل های هیرکانی که از ســال ۸۶۰ هجری قمری به عنوان وقف 
از بیت المال جدا شده بود، سرانجام از وقف خارج شد و در زمره اموال عمومی کشور 
ثبت شــد. قوه قضاییه پرونده این وقف را پس از تمرکز رســانه ها از جمله روزنامه 
همشــهری بر پرونده آقمشــهد، از مرداد۹۹ به جریان انداخت و پس از خلاف شرع 
بین اعلام شــدن آن از سوی رییس ســابق قوه قضاییه، رای دیوان عالی کشور به 

نفع بیت المال صادر شد.

انتقاد نماینده مجلس از خرید رمدسیور از بازار آزاد
سید مســعود خاتمی عضو کمیسیون بهداشــت و درمان مجلس، درخصوص بحث 
کمبود واکســن در کشــور و اینکه برخی مراکز واکسیناســیون اعلام می کنند که 
واکسنشــان تمام شده اســت، گفت: این ها را باید از وزارت بهداشت بپرسید چرا از 
من می پرســید؟ کمیسیون بهداشت الان ۱۰ روز می شــود که تعطیل است. ما بعد 
از انتخاب وزرا رفتیم مســافرت ولی به صورت اجمالی خبر موثقی که دارم واکســن 
زیادی وارد کشــور شده است و ان شاءالله روند واکسیناسیون تسریع پیدا خواهد کرد. 
وی همچنین درخصوص کمبود دارو به ویژه رمدســیور، اظهار داشــت: کمبودی در 
بحث دارو پیش نیامده چه کســی این ها را گفته است؟ درخصوص رمدسیور اختلاف 
خودشــان دارند و اتفاقا این دارو زیادی روی دست ما مانده است که نمی دانیم با آن 
چه کار کنیم، احتمالا رمدســیور را صادر کنیم. نماینده گلپایگان و خوانسار بیان کرد: 
مردم عوام هســتند یک دکترِ بی خودی دارو تجویــز می کند و مردم می روند بازار و 
البته دوســت دارند در بازار بگردند. اگر به بیمارســتان دولتی بیایند رمدسیور را باید 

رایگان به مردم بدهند اما مردم دوست دارند که بروند بخش خصوصی. ما ضامن ناز 
و کرشمه مردم که نیستیم.

واکنش جهانپور به اخبار تولید واکسن روسی در ایران
به دنبال انتشــار اظهاراتی مبنی بر تولید ماهانه دو میلیون دوز واکسن اسپوتنیک در 
کشــور و انتقال آن به روسیه، سخنگوی سازمان غذا و دارو ضمن تکذیب این ادعا، 
گفت: خروج و ورود هر نوع واکســن مستلزم مجوز سازمان غذا و دارو خواهد بود که 
چنین چیزی تاکنون در مورد واکسن های کرونا از جمله واکسن اسپوتنیک وی صادر 
نشده اســت. کیانوش جهانپور در واکنش به اظهارات معاون قرارگاه پدافند زیستی، 
مبنی بر تولید ماهانه دو میلیون دوز واکسن اسپوتنیک در ایران و انتقال آن به کشور 
روسیه، گفت: اظهارات ایشان کذب محض بوده و هنوز طرف روسی محصول تولید 
شــده اولیه واکسن اسپوتنیک لایت تولیدی شــرکت خصوصی ایرانی را برای تولید 
انبوه تحت لیسانس تایید نکرده است. وی افزود: خروج هرگونه واکسن کرونا از ایران 
ادعای کذبی اســت که مقصود و انگیزه گوینده از نشــر این مطلب کذب در شرایط 
حاضر مشــخص نیســت. جهانپور تاکید کرد: واکسن اسپوتنیک لایت به صورت بچ 
تست یا محموله اولیه تولید شده و هفته هاست در انتظار تایید نهایی موسسه گامالیا 

روسیه برای ورود به چرخه تولید انبوه است.

آملی لاریجانی از شورای نگهبان کناره گیری کرد
با کناره گیری آملی لاریجانی از شورای نگهبان، مقام معظم رهبری در حکمی حجت 
الاسلام والمسلمین حسینی خراسانی را به عضویت شورای نگهبان منصوب کردند. 

متن حکم به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

جناب حجةالاسلام والمسلمین آقای حاج سید احمد حسینی خراسانی دامت توفیقاته
با عنایت به کناره گیری حضرت آقای آملی دامت برکاته از عضویت شورای نگهبان 
و با تشــکر از خدمات علمی ایشان در آن شــورا، جنابعالی را به عضویت آن شورای 

معظم منصوب میکنم و مزید توفیقات شما را از خداوند متعال مسألت مینمایم.
سیّدعلی خامنه ای
۱۳ شهریور ۱۴۰۰

فاضل میبدی: بنا به محاکمه روحانی باشد، پای خیلی ها وسط می آید
یک فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: اگر بنا باشد مقصر این شرایط فعلی کشور 
را معرفی و محاکمه کنیم محدود به حســن روحانی نمی شــود بلکه پای خیلی ها به 
وســط می آید.حجت الاسلام فاضل میبدی در گفت وگو با ایلنا، درباره برخی تلاش ها 
برای طرح بحث محاکمه روحانی گفت: جریان انحرافی همواره سعی می کند طرحی 
را در مملکت اجرایی کند تا مسائل اصلی کمرنگ شود از همین رو مشاهده می کنیم 
هرگاه اتفاقی افتاده و مسئله ای پیش آمده است، این جریان انحرافی مسائل دیگری 
را مطرح می کند که اذهان و افکار عمومی به سمت و سوی دیگری سوق داده شود.

این عضو مجمع محققین و مدرســین حوزه علمیه خاطرنشــان کرد: بالاخره ممکن 
است این گروهی که وعده داده بودند برای ما بهشت بسازند، مشکل تورم را حل کنند 
و جلوی رشــد دلار و نقدینگی را بگیرند، نتوانند موفق شود بنابراین عده ای یکسری 
مســائل انحرافی مطرح می کنند که ذهن مردم به سوی آن برود.وی تاکید کرد: اگر 
بنا اســت مشکلات را در کشــور مطرح و مقصری برایش پیدا کنیم یکی دو نفر که 

نیستند پای بسیاری از مسئولان و افراد وسط می آید؛ اما متاسفانه »کی بود کی بود، 
من نبودم« تقریباً جزء فرهنگ ما شــده اســت و این برای اولین بار نیست که چنین 

مسائلی مطرح می شود.

نظر سالک درباره حضور رئیسی در بین مردم
نماینده ادوار مجلس گفت: حرکت آقای رئیســی یعنی حضــور در بین مردم، نقش 
آفریــن بوده و جلــب اعتماد می کند امــا از طرفی هم انتظارات مــردم را بالا می 
برد.»حجت الاســلام احمد ســالک«، نماینده ادوار مجلس، در گفت و گو با برنا در 
خصوص اهمیت ســفرهای استانی رئیس جمهور اظهار کرد: سیاست ارتباط مستقیم 
مسئولان با مردم بر یک تعریف منطقی و علمی و با تکیه بر مجموعه ظرفیت های 
داخل کشــور و جبران سوختگی های گذشته یعنی برطرف کردن نقاط عیب و نقص 
بوده و حرکت در این مسیر بسیار مهم است و نباید از این معنا دوری گزینیم.او افزود: 
حرکت آقای رئیســی یعنی حضور در بین مردم، نقش آفرین بوده و جلب اعتماد می 
کنــد اما از طرفی هم انتظارات مردم را بالا می بــرد. بنابراین باید با برنامه و هدف 
گــذاری آنگونه که مقام معظم رهبری فرمودند، وعده ای بدهند که عمل کنند. ارائه 
وعده های عملیاتی با تقویم زمان بندی بی تردید بســیار مهم است.حجت الاسلام 
ســالک ادامه داد: این نوع حرکت ها جلوی ســو استفاده لشــکر پیاده نظام فضای 
مجــازی بیگانگان را خواهد گرفت  امیدوارم این ســفرها با ایــن وعده ها مثمر ثمر 
بوده و در زمانی کوتاه عملی شــوند.او در خصوص ترکیب دولت سیزدهم نیز عنوان 
کرد: آقای رئیســی با دولتی که به مجلس معرفی کرده است می خواهد کار کند که 
امیدوارم این دولت پاسخگو باشد و با عزم ملی و کمک های داخلی و توجه به شبکه 

نفوذ که ایجاد بحران را رقم می زند، به رفع بحران های موجود کمک کند.

اظهارات وکیل مهدی هاشمی در خصوص عدم بازگشت موکلش به زندان
وکیل مهدی هاشمی اعلام کرد در رابطه با ادعای منتشره در خصوص عدم بازگشت 
موکلم به زندان به اطلاع می رســاند که برخلاف ادعای مطروحه در این خبر، هیچ 
اخطاری مبنی بر لزوم بازگشت ایشان به زندان ابلاغ نشده است.ابوالمعالی ادامه داد: 
ایشــان در حال گذراندن مرخصی اعطایی تمدیدی هستند. در هر صورت، به جهت 
انعکاس ادعای منتشــره، آقای هاشــمی امروز خود را به زندان معرفی خواهند کرد.

وکیل مهدی هاشــمی همچنین گفت: آقای هاشمی در زمان طرح اتهام در خارج از 
کشــور اقامت داشتند و توصیه بســیاری از بزرگان نیز عدم بازگشت ایشان به دلیل 
غیرقابل پیش بینی بودن حکم بود. لیکن آقای هاشمی بنابر احترام به قانون با اراده 
آزاد، به ایران آمد و خود را برای برگزاری دادگاه معرفی نمود و بعد از صدور حکم نیز 
بلافاصله شخصا برای گذراندن دوره محکومیت به محل زندان اوین رفت و در حال 

حاضر نیز مقید به دستور مقام قضایی خواهد بود.

مشاور لاریجانی: تندروها زیر پای دولت مین نیندازند
یک چهره سیاســی اصولگرا اظهار کرد: این که به رییسی و تیم او بگوییم در عرض 
چنــد روز کاری انجام دهد، تله انفجاری زمانی اســت و جواب نخواهد داد، تندروها 
نباید زیر پای دولت مین بیاندازند.منصور حقیقت  پور، نماینده ادوار مجلس، در گفتگو 
با برنا گفت: مهم ترین و جدی ترین چالش دولت آقای رئیســی، بحث واکسیناسیون 
کرونا و سلامت مردم است. باید در روزهای پیش رو، عملکرد ایشان را ببینیم تا مردم 
قضاوت کنند. او افزود: بحث بعدی، تورم و معیشت مردم است. تورم افسارگیخته ای 

را شــاهد هستیم که سفره های مردم را کوچک کرده است. در گذشته، اراده ای جدی 
برای حل این معضل نداشــتیم.او ادامه داد: خارج از کشور نیز باید هر چه سریع تر در 
مورد ادامه یا تعطیلی مذاکرات تصمیم بگیریم. می بایســت در خصوص بحث وین، 
موضع اصلی خود را مشــخص کنیم. اخباری حاکی از تمایل دولت به ادامه مذاکرات 
شــنیده می شود این کار تاثیر به ســزایی در افزایش ارزش پول ملی و توسعه روابط 

اختصاصی ما با دنیا دارد.

واکنش تند بیژن زنگنه به اظهارات اخیر نماینده مجلس
عزت الله اکبری مدعی شــده بود که بیژن زنگنه گفته است نمیتوانیم نفت بفروشیم 
.یک منبع نزدیک به وزیر سابق نفت از قول او اظهار کرد: بیژن زنگنه این اظهارات 
را از اســاس تکذیب کرده و گفته اســت هرگز نگفته ما نمی توانیم نفت بفروشــیم 
ضمن آنکه عملکرد واقعی و به دور از شعار وزارت نفت در سه سال گذشته و در اوج 
تحریم ها دلیل محکمی بر رد ادعای بی پایه و اســاس این نماینده اســت . در مورد 
ادعاهایی که برای صادرات بدون محدودیت نفت هم در این دوران مطرح شــده باید 
گفت اکنون فرصت مناســبی برای محک زدن این ادعاهاست. بسم الله ، این گوی 
و این میدان.آنان که ادعای صادرات روزانه ۲.۵میلیون بشکه نفت در شرایط تحریم 
می کردند و مســئولان وقت وزارت نفت را به زشــت ترین شکل متهم می کردند 
اکنون بیایند صادر کنند البته نه این که نفت را به دســت امثال بابک زنجانی بدهند 
که سرنوشت اصل و فرع پول ملت معلوم نشود. آن وقت اگر نتوانستند به رکوردهای 
دولت گذشــته در صادرات نفت و میعانات در شرایط تحریم برسند، شهامت و انصاف 
اعلام آن را داشته باشند.زنگنه همچنین گفته است گرگ ها آماده اند که اموال مردم 
را به اســم افزایش صادرات به یغما ببرند و قطعاً مسئولان کنونی هوشیارند و توجه 
دارند که فریب ادعاهای واهی این ســارقان بیت المــال را نخورند. ادعاهای اکبری 
درباره صادرات به عمان هم بیشــتر به یک خالی بندی شــبیه است که دلیلی برای 

توضیح دادن درباره آن وجود ندارد.

روحانی هیچ وقت هاشمی رفسنجانی نخواهد شد
گرامی مقدم ادامه داد: ویژگی هایی در لاریجانی اســت که روحانی ندارد و برعکس؛ 
ولــی جمع این دو نفر در جریان اعتدالگرا باعــث پویایی این جریان و حرکت رو به 
رشد آن خواهند بود. درباره ایفای نقش افراد نمی توان به صورت مطلق صحبت کرد، 
اینها تحلیل های نسبی است. می توانیم بگوییم به نسبت زیادی روحانی می تواند جای 
هاشمی رفسنجانی را پر کند؛ ولی قطعا روحانی هیچوقت هاشمی رفسنجانی نخواهد 
شد یعنی نمی تواند باشــد.وی با بیان اینکه ممکن است شخصیت روحانی در برخی 
ویژگی ها ممتازتر از هاشمی رفسنجانی باشد، تاکید کرد: در مجموع نمی توانیم بگوئیم 
برُدار این دو شــخصیت یعنی روحانی و هاشمی رفسنجانی بر هم منطبق است؛ نه، 
اینطور نیست.سخنگوی حزب اعتماد ملی اضافه کرد: حتما روحانی ویژگی هایی دارد 
که نزدیک به هاشــمی رفسنجانی است؛ اما نمی توان گفت همان نقش را ایفا خواهد 
کرد، چرا که هاشــمی رفســنجانی پایه گذار و پدر کارگزاران بــود که روحانی چنین 
ویژگی در خود ندارد و بیشــتر در جریان اعتدالی ایفای نقش کرده است.گرامی مقدم 
با اشــاره به اهمیت نحوه عملکرد روحانی در آینده بیان کرد: هیچ کس فکر نمی کرد 
مرحوم رفسنجانی به لحاظ مشی سیاسی تغییر کند، او در زمان ریاست جمهوری خود 
یک شخصیت داشــت ولی بعد از اینکه به مجمع تشخیص مصلحت نظام آمد رفته 

رفته به جریان اصلاحات نزدیک شد و حتی در جاهایی از آن پیش افتاد.
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فارسی
کاروان جهادی بسیج اصناف بازاریان شهرستان 
اسفراین در روز جمعه ۱۲ شهریورماه در شهرک 
سلمان فارســی شهرستان اسفراین به مردم این 

شهرک خدمات رایگان ارائه کردند.
اصناف و بازاریان اســفراین برای خدمت رسانی 
به مردم شهرک سلمان فارسی این شهرستان در 
قالب کاروان جهادی بســیج به این منطقه اعزام 
شــدند. تعمیرکاران لوازم خانگی، شیشه بران و 

آرایشگران از جمله اصنافی بودند.
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